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اربــاب افضلی–  بر اســاس اظهار نظرهای مدیران محیط 
زیست سیستان و بلوچستان، در چهار سال اخیر حداقل 
۱۰ میلیارد متر مکعب آب از طریق سیلاب های فصلی وارد 
هامون شده است ولی به دلیل نبود مدیریت مناسب در توزیع 
آب حتی یک قطره از این حجم در هامون باقی نمانده و همه 
تبخیر شده است. این در حالی است که در همین مدت حجم 
آب بسیار کمتری وارد سدهای چاه نیمه شده و ضمن پایداری 
آب، حتی یک متر از چاه نیمه ها خشک نشده است. برای نمونه 
مدیرکل سابق حفاظت از محیط زیست سیستان و بلوچستان 
در سال ۹۳ گفته بود که بیش از سه میلیارد متر مکعب سیلاب 
وارد هامون شد ولی در مرداد ماه آن سال همه این آب خشک 
شد. این داستان در سال های ۹۵،۹4و ۹۶ نیز تکرار شد و با 
وجود ورود آبی معادل دو تا سه برابر ظرفیت سد های چاه نیمه 
سیستان به تالاب،  بازهم هامون خشک شد. با توجه به شرایط 
اقلیمی یکسانی که تالاب هامون و چاه نیمه ها دارد به نظر می 
رسد در صورتی که مدیریت اصولی آب در تالاب هامون انجام 
شود با همین میزان آب ورودی می توان بخش هایی از آن را 
احیا کرد و هر سال شاهد خشک شدن کامل تالاب نبود. حال 
که سند مدیریت جامع تالاب های بین المللی هامون پس از دو 
سال بالاخره 4 شهریور ماه در کارگروه استانی تالاب هامون 
به دستگاه های اجرایی، متخصصان و سمن های فعال در این 
حوزه توسط استاندار ابلاغ شده است به نظر می رسد زمان آن 
فرا رسیده است تا احیای تالاب از مرحله مطالعاتی خارج و وارد 
مرحله عملیاتی شود و با شروع فصل بارش ها و سیلاب ها این 
بار زمینه برای ماندگاری بیشتر آب فراهم شود اما برخی فعالان 

محیط زیست استان هنوز این راه را هموار نمی بینند.  

احیای تالاب در کش و قوس های اداری	 
نماینده انجمن ناجیان هامون سبز در این باره به خبرنگار ما می 
گوید: با توجه به این که برای انجام هر اقدامی در سطح وسیع 
مانند احیای تالاب هامون به نگاه تشکیلاتی نیاز است به این 
معنا که ستادها، نهادها یا دستگاه های اجرایی با یکدیگر به اتفاق 
نظر برسند. خوشبختانه در دولت یازدهم کارگروه احیای تالاب 
هامون با دبیری مدیر کل حفاظت از محیط زیست سیستان و 
بلوچستان و ریاست استاندار تشکیل شد تا بتوان کار تشکیلاتی 

در زمینه احیای این تالاب را منسجم و هم افزا در قالب مدیریت 
یک پارچه به سرانجام رساند. اکنون نیز سند جامع مدیریت 
تــالاب هامون که پیش نیاز احیای آن است در این کارگروه 
تدوین شد و در اختیار دستگاه های اجرایی مربوط و سمن ها و 
نهادهای علمی قرار دارد. دکتر »غلامرضا نوری« ادامه می دهد: 
با وجود این که با ابلاغ این سند همه دستگاه های اجرایی اعم از 
فرمانداری ها، بخشداری ها و ادارات کل و شهرستانی باید به 
صورت یک پارچه عمل کنند اما هنوز برخی دستگاه ها در زمینه 
تالاب هامون مدعی هستند و انشقاق و دخالت دادن سلیقه 
شخصی موجب شده تا طرح احیای تالاب هامون که توسط 
انجمن ناجیان هامون ارائه شده است در کش و قوس های اداری 

و سیاسی باقی بماند و به مرحله عملیاتی شدن نرسد.

مقاومت برای احیا	 
عضو هیئت علمی دانشگاه سیستان و بلوچستان و دانش 
آموخته »تغییرات اکوسیستم ها« از دانشگاه دولتی مسکو در 
ادامه تصریح می کند: بر اساس اطلاعات جمع آوری شده در 
کارگروه تالاب هامون در دولت یازدهم و ارسال این گزارش ها 
به کارگروه هسته ریزگردهای دانشگاه سیستان و بلوچستان، 
طرح جامع مطالعه مکانیزم وقوع گرد و غبار از منشأ تالاب 
هامون و ارائه راهکارهای مدیریت دراز مدت آن تهیه و تیر ماه 
۹۵ در استان و کشور دفاع و در بهمن ماه بعد از رد و بدل، میان 
دستگاه های اجرایی در زهک رونمایی شد و اکنون آماده 
اجراست. اکنون نیز انجمن ناجیان هامون سبز با پشتوانه علمی 
و دانشگاهی برای عملیاتی شدن نسخه احیای تالاب و پای کار 
آوردن دانش روز در کنار تجربه گذشته خواستار اجرای این 
طرح است.وی بیان می کند: این طرح در راستای احیای تالاب 
هامون که بر اساس سندهای بالادستی و آخرین مطالعات و 
دستاوردهای علمی تهیه و به اداره کل حفاظت از محیط زیست 
ارائه شده است، بر گرفته از تجربه گذشته و دانش روز است 
که با اجرای آن علاوه بر آثار زیست محیطی فراوان و  کاهش و 
کنترل ریزگردها می تواند در راستای اهداف دولت دوازدهم 
و  ایجاد اشتغال و بازگشت مردم به منطقه و ایجاد درآمد های 
سالم و حفظ عزت و سربلندی مردم منطقه بسیار مؤثر باشد.
وی معتقد است: این طرح در مرحله اول احیای هامون هیرمند 
و اراضی کوه خواجه را هدف قرار داده است چرا که احیای تالاب 
اطراف کوه خواجه به عنوان تنها عارضه دشت بزرگ سیستان 
به دلیل وجود اعتقادهای تاریخی و باستانی و همچنین مزیت 
های بالقوه ای مانند صیادی، کشاورزی و گردشگری می تواند 
هزاران میلیارد تومان را به منطقه سیستان سرازیر کند.وی 
خاطرنشان می کند: طرح احیای تالاب هامون گل نرگس که با 
همکاری انجمن ناجیان تالاب هامون سبز به اداره کل حفاظت 
از محیط زیست سیستان و بلوچستان تحویل شده است و باز 
تعریف طرح کمربند سبز اطراف کوه خواجه است از حدود 

یک سال پیش در پیچ  و  خم بوروکراسی و کاغذ بازی و جلسات 
شهرستانی و استانی و کشوی میز مدیران گرفتار شده است 
و نه تنها تصمیم جدی برای انجام این طرح که مردم منطقه، 
دانشگاهیان و امامان جمعه شهرهای حاشیه تالاب خواستار 
اجرای  آن هستند، وجود ندارد بلکه در برابر آن مقاومت هم می 
شود.وی تصریح می کند: این طرح که با لایروبی اولیه شمال و 
شمال غرب اراضی بستر تالاب هامون در کوه خواجه به ابعاد دو 
کیلومتر در سه متر و عرض ۳۰۰ متر انجام خواهد شد، علاوه بر 
تأمین آب مورد نیاز فعالیت شیلات، عشایر، حیات وحش و ...، 
می تواند برای فعالیت های گردشگری همچون قایق سواری که 
در منطقه قبلا هم در فصل آبگیری به خصوص بهار سابقه داشته 

است مورد استفاده قرار گیرد.

ضرورت حمایت استاندار	 
دکتر نوری با بیان این که نقشه ها و  مستندهای موجود در طرح 
و کلیات آن در جلسه یک شنبه ۱۹ شهریور ماه به طور مستند با 
دو نقشه موقعیت مکانی و برش سطح مقطع و ... در کارگروه 
شهرستانی تالاب در شهرستان هامون ارائه شد، ادامه می 
دهد: ضرورت دارد تا این طرح که  مورد استقبال امامان جمعه 
و جماعت و معتمدان و ریش سفیدان منطقه قرار گرفته است 
در روزهای آغازین دولت دوازدهم، به دستور مستقیم استاندار 
به عنوان رئیس کارگروه احیای تالاب هامون برای همکاری 
بلاشرط دستگاه های سیاسی  و اجرایی با همکاری مردم 
هرچه سریع تر، اجرایی شود. وی با اشاره به این که اجرای این 
طرح می تواند تحولی بزرگ در منطقه سیستان ایجاد کند، 
اظهار می کند: در مجموع انتظار می رود همه مسئولان و 
متخصصان در کنار هم با هر منصب و موقعیتی با دانشگاهیان 
و  مجریان این طرح برای کاهش زمان احیای تالاب همکاری 
تمام و کمالی داشته باشند تا امید و  نشاط در مردم و سرسبزی 
و  حیات از دست رفته به منطقه و تالاب هامون بازگردد. اکنون 
باید با نگاه مدیریت جهادی زمان احیا را به نفع خود کاهش 
دهیم زیرا وضعیت تالاب وضعیت خوبی نیست و احیای آن نیاز 
به حمایت معنوی و سیاسی جدی دارد ضمن این که ظرفیت 
مردمی خوبی برای احیای تالاب هامون پای کار آمده است.وی 
خاطر نشان می کند: قرار بود این طرح در آخرین جلسه کارگروه 
استانی تالاب هامون در اوایل شهریورماه مطرح شود اما به دلیل 
کش و قوس های سیاسی و اداری این طرح در این جلسه بیان 
نشد. وی می گوید: مدیریت ضعیف و مقاومت شخصی به جای 

استدلال های علمی در تیم اجرایی حفاظت از محیط زیست 
استان سبب شده است تا طرح احیا به مشکل بخورد. با وجود 
آن که مشکلات هامون سال ها قبل از مشکلات دریاچه ارومیه 
وجود داشت اما برای رفع بحران این دریاچه چندین جلسه 
هیئت دولت تشکیل شد در حالی که در 2۵ سال گذشته نه تنها 
هیچ جلسه هیئت دولتی برای تالاب هامون تشکیل نشد بلکه 
جلسات استانداری هم در این زمینه برگزار نشد که این مسائل 
باید در دولت دوازدهــم ترمیم شود. نماینده انجمن ناجیان 
هامون سبز، معتقد است: در این استان مشکل اعتباری وجود 
ندارد پول در این استان خیلی زیاد است اما به درستی مدیریت 
نمی شود با این وجود این انجمن برای اجرای طرح هیچ پولی از 
دولت مطالبه نمی کند بلکه در قبال کارهای انجام شده صورت 
وضعیت ارائه می شود تا هر زمان اعتباری در این زمینه وجود 
داشت وارد صندوقی شود که از طریق انجمن مردم نهاد برای 
تالاب هزینه شده است.با وجود ادعای نماینده انجمن ناجیان 
تالاب هامون در زمینه دفاع از طرح احیای تالاب و اطمینان از 
کامل بودن مطالعات در این زمینه، مدیرکل حفاظت از محیط 
زیست معتقد است این طرح پشتوانه علمی و فنی ندارد.»نیره 
پورملایی« در این باره به خبرنگار ما می گوید: طرح هایی برای 
احیای تالاب ارائه می شود اما برای هر طرحی باید براساس 
کتاب جامع مدیریت تالاب حرکت کنیم. این کتاب به عنوان 
یک برنامه با مشارکت ذی نفعان تالاب طرح ها و وظایف دستگاه 
های اجرایی را مشخص کرده است بنابراین پروژه ای که خارج از 
این کتاب باشد را نمی توانیم بپذیریم و هر طرحی برای احیای 
هامون باید در راستای اهداف این کتاب باشد.وی ادامه می 
دهد: انجمن ناجیان هامون پیشنهادهایی را برای احیای تالاب 
ارائه داد و ما هم اعلام کردیم که برای آن باید یک طرح تفصیلی 
تهیه شود و به لحاظ علمی و فنی در کمیته های کارشناسی 
شهرستانی با حضور فرمانداران و همین طور اعضای مرتبط با 
کارگروه و بعد از آن در کارگروه استانی بررسی شود، در صورتی 
که از این طریق طرح مورد تایید قرار گیرد، قابلیت اجرایی پیدا 
می کند. همان طور که همه طرح های حوزه هامون باید بر اساس 
کتاب مدیریت و در کارگروه مصوب شود. وی اظهار می کند: این 
طرح بدون این که در کارگروه مطرح شود توسط این انجمن می 
خواست کلنگ زنی شود اما جلوی آن را گرفتیم و تأکید کردیم 
هیچ طرحی قبل از این که مصوب شود اجرایی نخواهد شد. این 
انجمن در کمیته شهرستانی تالاب هامون طرح را ارائه نکرد و 
قرار شد طرح را کامل کند و به کارگروه کارشناسی تحویل دهد 
که هنوز محقق نشده است. چند روز پیش هم مجدد همان طرح 
اولیه ارائه شد که قابلیت دفاع نداشت و در جلسه کارشناسی 
مشخص شد این طرح علمی و فنی نیست.پورملایی با بیان این 
که از کمک مردم محلی و نظرهای آن ها در همه پروژه ها استفاده 
خواهیم کرد، می افزاید: هر طرحی باید پشتیبانی علمی و فنی 
داشته باشد دستکاری در طبیعت همیشه به ما نشان داده است 
که تبعات خیلی بیشتری دارد به همین دلیل انسان باید کمترین 
دستکاری را در طبیعت داشته باشد به ویژه اکنون که طبیعت 
تالاب شکننده شده است و احیای تالاب باید از طریق یک کار 

فنی پیش برود تا کمترین تبعات را داشته باشد.

با همت و همراهی خیران و نیک اندیشانی از سراسر 
کشور، رقم دیه 2۱۰ میلیونی برای آزادی بانو ملوک 
در حال تکمیل و نهایی شدن است و زمان آزادی این 

مادر نزدیک است. 
به گزارش خراسان رضوی، پس از انتشار گزارش »دفاع 
از ناموس و یک دیه تا آزادی« در تاریخ ۱۳ شهریور 
درصفحه 4 روزنامه خراسان رضوی ، با همکاری انجمن 
حمایت از زندانیان مشهد و مجوز دستگاه قضایی )شعبه 
یک اجرای احکام مشهد(، فرصتی کم نظیر فراهم شد تا 
خیران و نوع دوستان در تامین دیه 2۱۰ میلیونی آزادی 
مادری که در دفاع از ناموس طی یک درگیری شبانه و 
کشته شدن یک جوان، طبق قانون به شش سال حبس 

و پرداخت دیه محکوم شده بود مشارکت کنند.  
بــرای شــروع این راه بلند، ضمن امــیــدواری به همت 
همه خیران و نیک اندیشان، در اولین قدم پس از چاپ 
گــزارش روزنامه خراسان رضوی و پس از هماهنگی 
با  انجمن حمایت از زندانیان مشهد و دستگاه قضایی 
)شعبه یک اجرای احکام مشهد( و صدور رسمی مجوز 
تبلیغات در فضای مجازی، گروهی تشکیل و از کلیه 
مردم ایران برای حمایت مادی به منظور تهیه مبلغ دیه 
»ملوک« دعوت به عمل آمد وبا حضور پرمهر بسیاری از 
هموطنان، خیلی زودتر از زمانی که پیش بینی کردیم 
مساعدت ها کارساز شد و مبالغ دیه این مادر به ارقام 
نهایی نزدیک و بیش از 2۰۰ میلیون تومان جمع آوری 

شد.
ــزارش  در   طی سپری شــدن 2۰ روز از چــاپ ایــن گ
ــوی و بــا استفاده از ظرفیت  ــامــه خــراســان رض روزن
فضای مجازی و تشکیل گروه تلگرامی همراه با ارائه 
بسیاری  همراهان  قانونی،  مجوزهای  و  مستندات 

از سراسر کشور برای حمایت از آزادی این زندانی و 
تأمین رقم دیه، مبالغی را به حساب انجمن حمایت از 
زندانیان مشهد واریز کردند و حالا این مادر در آستانه 

آزادی قرار دارد. 
با توجه به محاسبات انجام شده،تقریبا مبلغ مورد نیاز 
برای رهایی این مادر تامین شده است اما محاسبه دقیق 
و تایید آن از سوی انجمن حمایت از زندانیان مشهد 
مشمول چند روز زمان است تا روال اداری و قانونی آن 
طی شود. حالا به لطف و همت خیران و نیک اندیشان، تا 
چند روز دیگر ملوک از زندان آزاد می شود و فصل جدید 
زندگی اش را در سایه مهربانی مردم خوب وطنش آغاز 

خواهد کرد.

   به همت مردم و با پیگیری »خراسان« 
بیش از 200 میلیون برای آزادی یک مادر جمع آوری شد

»ملوک« در آستانه آزادی

گزارش »خراسان« از تلاش ها برای احیای حیات سیستان

تلاطم اختلاف نظرها در بستر خشک هامون


